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Lukáš 21,25-36: Budou znamení na slunci, měsíci a hvězdách a na zemi úzkost národů, 
bezradných, kam se podít před řevem valícího se moře. Lidé budou zmírat strachem a 
očekáváním toho, co přichází na celý svět. Neboť mocnosti pekelné se zachvějí. A tehdy uzří
Syna člověka přicházet v oblaku s mocí a velikou slávou. Když se toto začne dít, napřimte 
se a zvedněte hlavy, neboť vaše vykoupení je blízko." Vypravoval jim podobenství: 
"Podívejte se na fíkovník nebo jiný strom: Když se už zelenají, sami víte, že léto je blízko. 
Tak i vy, až uvidíte, že se toto děje, vězte, že je blízko království Boží. Amen, pravím vám, 
že nepomine toto pokolení,než se toto všechno stane. Nebe a země pominou, ale má slova 
nikdy nepominou. Mějte se na pozoru, aby vaše srdce nebyla zatížena nestřídmostí, 
opilstvím a starostmi o živobytí a aby vás onen den nepřekvapil jako past. Neboť přijde na 
všechny, kteří přebývají na zemi. Buďte bdělí a proste v každý čas, abyste měli sílu 
uniknout všemu tomu, co se bude dít, a mohli stanout před Synem člověka."

Aktuální slovo?

Ježíš řekl mnoho srozumitelných slov, obrazů, podobenství, pokynů. A zrovna tato 
jeho řeč se mi však nikdy příliš srozumitelná nezdála. Znamení na vesmírných tělesech, 
chvějící se nebeské mocnosti, třesoucí se národy lidí… Co to všecko jen může znamenat?
Tajemné výroky, prazvláštně rozmlžené a neurčité. Až do nedávna.

Přišel válečný konflikt na Ukrajině a zacloumal s ledasčím, co ještě do nedávna docela
poklidně a bezproblémově v naší společnosti fungovalo. Překvapilo mě, jak někteří blízcí
lidé začali vyjadřovat zřetelné obavy, ačkoli nikdy dříve jsem od nich nic podobného 
neslyšel. A nadto v posledních měsících vyrazili do ulic halasní nespokojenci, kterým asi
připadá, že toho chaosu pořád ještě není dost. Musím se přiznat, že ta neurčitá slova 
Ježíšova pro mě začala nabývat docela konkrétní obrysy. Už si živě dovedu představit, 
jak může vypadat úzkost národů, jak se chovají lidé, kteří s obrovským strachem 
očekávají, co přichází na svět, už začínám chápat i to slovo, že budou otřásány nebeské 
mocnosti, tedy jakési dosavadní principy fungování světa, třeba hodnota peněz, 
mezinárodní smlouvy a vztahy. Klidně by ta Ježíšova řeč mohla znamenat něco 
podobného, jako ta nepohoda, kterou zažíváme dnes. Čteme tedy dnes slovo určené do 
nepohody a Ježíš k němu říká: Když se toto začne dít, napřimte se a zvedněte hlavy, 
protože se přibližuje vaše vykoupení.

Církev myslím moudře doporučila, aby se takové biblické oddíly četly alespoň jednou
v roce ve všech kostelech a modlitebnách. Ať to slyší lidé každý rok, ať je pohoda, nebo 
nepohoda, ať je mír, nebo válka. Je dobré být připraven na ledacos. Ony tajemné a 
rozmlžené výroky pak mohou dodávat naději právě v těch dobách, kdy je opravdu kopec
důvodů k obavám.

Jsem přesvědčený, že i tato Ježíšova slova jsou EVANGELIUM, jsou dobrou zprávou 
pro nás. Kristus zpíval a hovořil o naději, která je větší než hrůzy světa. Když se toto 
začne dít, napřimte se a zvedněte hlavy, protože se přibližuje vaše vykoupení. Končí první 
část a začíná druhá.

Blíží se léto

Vypravoval jim podobenství: "Podívejte se na fíkovník nebo jiný strom: Když se už 



zelenají, sami víte, že léto je blízko. Tak i vy, až uvidíte, že se toto děje, vězte, že je blízko 
království Boží. Slyšíme podobenství o fíkovníku a blížícím se létu. A ejhle, ona zrovna 
pomalu začíná zima a všechno listí právě opadalo. Pozoruhodný kontrast, léto je 
vskutku hodně daleko. Nikde ani pupen na větvích stromů a keřů. Nikde ani závan ani 
náznak léta. Právě naopak všude vidíme, jak roste a monutní síla zimy.

Ten obraz o blízkém létu nám říká toto: časy velkých obav, týdny a měsíce plné 
tíživého neklidu a nezajištěnosti jsou jako jarní pupeny na stromě. Nepohoda a otřesy 
řádu, který nám dříve připadal tak pevný a bezpečný, jsou podle Ježíše neklamným 
znamením Božího milostivého léta, které už je za dveřmi. Hospodin navštěvuje nejvíce a
mocně právě tam a právě když je s námi zle. Ježíš sám poznal a jeho příběh nám 
dosvědčuje, že zrada, tíseň a utrpení předcházely Božímu mocnému vysvobození, které 
nastalo o velikonoční neděli, tak jako rašící lístky předjímají blízké léto.

My se ještě do léta nedočkali. Ale tušíme už, co budoucnost přinese a doufáme v ni. 
Za těmi viditelnými strukturami a silami, které jednoho mohou pořádně znepokojovat, 
jsou ještě jiné – Boží struktury, Boží síly, řády a plány. A jeho plány nepřekazí nikdo a 
nic. Boží pověřenec, Syn člověka, znovu přijde a jeho spravedlnost předčí všechnu 
dosavadní spravedlnost lidskou. My to víme už teď, víme to, i když to není na pohled 
patrné. Víme o milostivém Božím létu. A toto vědomí, tato naděje nás provede časem 
nepohody. Můžeme zpříma a se vztyčenou hlavou projít zimním nesnadným obdobím.

Drahé evangelium

Konec druhé části, je tu část třetí a poslední: Mějte se na pozoru, aby vaše srdce nebyla 
zatížena nestřídmostí, opilstvím a starostmi o živobytí a aby vás onen den nepřekvapil jako
past. Neboť přijde na všechny, kteří přebývají na zemi. Buďte bdělí a proste v každý čas, 
abyste měli sílu uniknout všemu tomu, co se bude dít, a mohli stanout před Synem člověka.

Na první poslech to zní, jako kdyby nás Ježíš se zdviženým prstem a trochu přísně 
nabádal. Ale mohli bychom to také převést do českého jazyka a formulovat daleko 
vlídněji: Dávejte na sebe pozor, opatrujte se! Buďte na sebe opatrní, pečujte o své srdce. 
Milostivé léto jednoho dne přijde, rozlije se po světě, Hospodinova laskavá spravedlnost 
zaplaví celou naši zeměkouli a tehdy, onoho dne bude hodně záležet na tom, v jaké 
kondici bude srdce jednoho každého z nás. A poněvadž nevíme, kdy ten den nastane, je 
potřeba, abychom o své srdce pečovali každodenně.

Takže, milí přátelé, dělejme něco pro sebe, ať ta přicházející Boží vláda pro nás není 
něčím neznámým a nečekaným. Kristus zmiňuje dvě úskalí, která nepřiměřeně zatěžují 
lidské srdce a mohou vést i duchovnímu infarktu. Na jedné straně (jak píšou Kraličtí) je 
obžerství a opilství, jakýsi únik do iluzorní a falešné pohodičky, ze které ale pokaždé 
nakonec vystřízlivíte. Na straně druhé se nám nabízí a krade naši drahocennou životní 
energii přemíra starostí o živobytí. Svět a lidé v něm se valí jako řeka. Její proud s tolika 
možnostmi nás může zaměstnávat od ráno do večera a sedm dní v týdnu třeba až do 
nekonečna. Proto, praví Pán, buďte bdělí, v každém čase se modlete… v každém čase se 
modleme a takto si stále připomínejme svoji odkázanost na Boha, svoji závislost na něm. 
Prostřednictvím modlitby, prostřednictvím díků, chval, proseb a přímluv dávejme na 
sebe pozor, opatrujme se, pečujme o své srdce. Takto získáme potřebnou sílu pro svou 
činnost, pro svou službu i pro život v nepohodě. A nakonec staneme se zdviženou 
hlavou a s rovnými zády před Pánem, který je už teď skrytým vládcem dějin i cílem 
našich osudů a cest.


